
Seminar Isegran  
3. til 5. oktober 2003 

 
 
Deltakere:  
Karl Fredrik Alnes (SIFUB), Gustav Kolstad (FODOS), Anette Kampen (DIOV), Nils Kristian Sørheim 
Nilsen (StiTø), Steinar Ellefmo (DION), Eirik Mo (DION), Taran Thune (BI), Lisbeth Hektoen (SiN), 
Ingunn Holm (SiN, SIFUB), Shou-Wang Qiao (SiN, Eurodoc, UiDoc), Margit Hermundsgård (SiN) 

Referent: Margit Hermundsgård 

  

Orientering om SiNs virksomhet hittil i år  
ved Lisbeth Hektoen 

• Årsmøtet i Oslo 
• Eurodoc årsmøte februar i Utrecht, Nederland. Shou-Wang Qiao ble kasserer 
• Møte med Universitets- og høyskolerådet, søkt om fast plass i forskningsutvalget der. Venter 

på respons på forespørselen 
• Kontaktmøte med Sveriges Doktorander 
• Styremøter i Trondheim, Oslo og Tromsø. Planlagt neste i Bergen 
• Drøftingsmøte i UFD om retningslinjer for tilsetting i stipendiatstillinger 
• Hjemmesider for SiN. Stipendiat.no 

  

Norske doktorgradskandidater – hvem, hva og hvordan?  
Tall og fakta som bakgrunn for diskusjon  
ved Shou-Wang Qiao 

Punkter som ble nevnt: 

• Antall 
• Alder 
• Gjennomføringstid 
• Del av BNP på forskning 
• Antall per tusen innbyggere 
• Hva blir arbeidsmarkedet i framtida? Større grad av midlertidige stillinger? Mer utenfor 

akademia... 

  

Veiledning. Undersøkelse fra HF Bergen 
ved Ingunn Holm 
 
Punkter som ble nevnt: 

• Hvor mye har man rett til? I Bergen 20 timer per semester (40 arbeidstimer for veiliederen) 
• Veileder og kandidat opplever hyppighet og lengde på møtene svært forskjellig 
• Et suksesskriterie å ha ofte veiledning 
• Hvordan vil vi at veiledningen skal være? 
• Hva gjør vi når det skjærer seg? 



• Er biveileder løsningen? (Ulike tradisjoner om en eller to veiledere) 
• Hva med veiledningskurs? – kan det knyttes til universitetspedagogikkursene? 
• Veiledningskurs i Tromsø: Fokus på hva veiledningen skal inneholde. Tilbakemeldinger på 

kurset har vært bra, særlig fra de som har vært i gamet lenge. Ta kontakt med 
forskningsavdelingen ved Universitetet i Tromsø. 

  

Undersøkelse ved BI  
ved Taran Tuhne 
 
Punkter som ble nevnt: 

• Undersøkelse for å kartlegge situasjonen for å få et underlag til videre arbeid 
• 83 stipendiater totalt, 48 som svarte på undersøkelsen 
• Mye egenutviklete prosjekter 
• Mye indivuduelt arbeid 

- Stor tilfredshet til veiledningen 
• Grunnen til forsinkelse oppgis å være problemer med avhandlingen og mye ekstraarbeid. 

Veiledning kommer på tredjeplass 
• Tilfredshet med doktorprogrammet. 

  

Lønns- og arbeidsvilkår  
ved Margit Hermundsgård 

Punkter som ble nevnt: 

• Lønnsutviklingen de siste årene 
• Ansvar og aktivitetsfordeling mellom aktørene (fagforeninger, SiN og lokale org.) 

Saker å jobbe for: 

• Økte driftsmidler 
• Tilbakebetaling 50.000 på studielånet 
• Presisering av at sentrale oppgjør er til det gode for stipendiatene som gruppe 
• Kreve at når en stilling blir planlagt med driftsbusjett 
• Lønnsutvikling som skjer gjennom sentrale forhandlinger skal/må ikke ha noe med drftsmidler 

å gjøre. 

Spørsmål: 

• Ulike satser for de ansatt før og etter 1. jan 2002 hos Forskningsrådet? 
• Dekker midlene fra NFR min lønnsutvikling? 
• Får institusjonen betalt ut alt i en samling eller får de det etterbetalt? 
• Må sikre en viss minimumssum av driftsmidler per person, tilsvarende NFR-satser. 

Hvem skal vi addressere dette til? 
Departementet? Arbeidsgiver?  

  

Problemer for kvotestipendiater 



• Karaktersystemer. Mange karaktersystemer at det blir mye problemer og tunge prosesser for 
å få regna om til norsk system 

• Lang saksbehandling. Et internasjonalt problem – noe for studentorganisasjonene 
• Et enda større problem at de ikke har driftsmidler. Det er forventet at de skal gjøre den samme 

jobben men har ikke penger til å reise. Man er prisgitt kontaktpersonen. Må stå i 
arbeidskontrakten. Ses i sammenheng med PhD-reglementet 

• Samme økonomiske støtte fra Lånekassa som en norsk student, og det er ikke nok når man 
har med seg familie 

• Burde få et norskkurs. Har mulighet til å delta som andre utenlandske studenter, men at de 
kan få det i forkant av første semester. Stille spørsmålet til internasjonal avdeling 

• Vanskelig med doktorkursene når de ikke gis på engelsk. Jobbe for å gi kursene på engelsk. 
Lage en pressgruppe blant internasjonale studenter for å få til en endring av vanene rundt 
omkring 

• Vanskelig å få med seg familie til Norge. Enkelttilfeller. 
• Oppholdstillatelse etter endt utdannelse. Kvoteordningen er bistandsarbeid, noe som gjør det 

vanskelig for å å ta stilling til tilfeller hvor personen har lyst til å bli værende 
• Ved forsinkelse av graden. Oppholdstillatelsen kan løpe ut mens man gjør ferdig på egne 

midler 

  

Pantentlov 
Orientering ved Eirik Mo, DION 
Kommet ny bestemmelse knyttet til patent og opphav som gjelder vitenskapelige ansatte. Universitet 
og høyskoler har nå samme rettigheter om å overta patentene til de ansatte, som alle andre 
arbeidsplasser 

• NTNU vil opprette et TTO (Technology Transfer Office) som er et kontor som skal hjelpe 
ansatte å få til et patent, og ta i mot pengene som blir tjent 

• Inntil 300000 skal oppdageren ha halvparten. Over denne grensen skal det deles en tredjedel 
hver til NTNU, Opphavsperson og institutt 

• Dersom NTNU finner ut at de ikke vil ta patentet, skal likevel NTNU ha en tredjedel av 
inntekten 

• Problemer med avtaleverket knyttet til økonomi, vanskelig. Kan bli problematisk 
• I tillegg til fordelingen er det et problem at når NTNU tar inn inntekten og så betaler det ut vil 

det skattes som ekstra inntekt eller gode fra arbeidsgiveren. Du vil dermed få mindre del av 
inntekten enn om du hadde tatt det inn selv 

• Også en del bekymring at folk ikke vil rapportere inn oppfinnelser fordi man er redd for at 
NTNU skal ta pengene 

• Eksterne parter: For doktorgradskandiater som ikke er tilsatt ved NTNU, kan NTNU kreve å få 
overført patentet til seg. Mener dette er feil fortolkning av lovtekst 

• DION har sendt avtalen til juridisk avdeling i Forskerforbundet og NIF 
• Valget mellom publisering og patent. Hvordan da med forsinkelse, og gjennomføring av 

graden 

  

Overgang til nytt PhD-reglement 

Situasjonen ved UiO: I utgangspunktet en god idé å gå over til en felles grad for alle. Men ved UiO 
har det for det første blitt gitt dårlig informasjon. Det er ikke tatt opp nye stipendiater fordi de måtte 
vente på det nye reglementet. Fakultetene har klippet og limt i sine gamle reglementer. Utfordringen er 
å få til en viss harmonisering mellom gradene. Ulike regler for ulike PhD! Eksempelvis ved medisin 
som har 4 uker karantene mellom prøveforelesning og disputas, noe som gir en ekstra måned 
forsinkelse. Fakultetene har fått for frie hender – og innført regler som gjør ting mer forskjellig mellom 
gradene.. Må informere om overgangsordninger.  
 



Tromsø: Bytta ut 18 med 10 vekttall. Ellers er alt som før.  
 
Bergen: Fått tilsendt nytt reglement tilsendt med overgangsordninger. De punktene som SIFUB uttalte 
seg er ikke tatt til følge.  
 
NTNU: Ulike overgangsordninger. Mange av spørsmålene som kommer inn gjelder usikkerhet for de 
som allerede er i gang. Arbeidsavtalen gjelder alltid. Undersøk hva du selv har skrevet under. 

  

SiN og de lokale organisasjonene.  
Roller og fordeling 
ved Lisbeth Hektoen 

SiN er et nettverk og styret er et kontaktpunkt. Kunnskapsoverføring mellom 
medlemsorganisasjonene.  
 
Mulighet for lokale organisasjoner å føre saker med ”velsignelse” fra styret og de andre 
medlemsorganisasjonene. Dersom det skal sendes et formelt brev vil det være naturlig at det skrives 
under av et av de valgte styremedlemmene.  
 
Kontakt med fagforeningene i hovedregel. Medlemsorganisasjonene har kontakt på lokalt nivå, SiN-
styret har kontakt på nasjonalt nivå. 
 
Dersom vi får midler til en leder på 20% stilling må arbeidsoppgavene endres i forhold til innsatsen. 
SiN-styret vil utarbeide et forslag til arbeidsinstruks som vil bli behandlet på årsmøtet. 
 
Viktig å få stipendiatene som gruppe til synlig. Vi må ha kapasitet til å fremme større saker, ikke bare 
sutring men også de positive sidene ved arbeidet vi gjør. 
 
Å ha kapasitet til å fremme store saker er det viktig med frikjøp av leder og engasjement fra 
medlemsorganisasjonene. I tillegg trenger vi en eller flere hjertesaker. Vi må ha noe vi vil kjempe for. 
For eksempel å kjempe for flere post.doc. (dersom det er noe vi ønsker). 

  

Oppsummering av seminaret: Arbeidsplan 

Veiledning 
Oppfordring fra styret for å innføre ”Tromsømodellen”.  
Medlemsorganisasjonene trenger dermed informasjon: Lisbeth Hektoen tar kontakt med Nils Kristian i 
Tromsø (siden han måtte reise før vi begynte på dette punktet). 
 
Lønns og arbeidsvilkår  
Alle medlemsorganisasjoner må diskutere dette og sender inn argumenter. Margit Hermundsgård 
lager et diskusjonsunderlag med spørsmål som styret i SiN ønsker å få tilbakemeldinger på. 
 
Patentloven 
Dette gjelder alle, selv om det er ved NTNU det har vært mest arbeid på det. Informasjonsskriv blir 
sendt ut: Situasjonsbeskrivelse, problemstillinger, forslag til avtaler. Ansvarlig: Steinar Ellefmo 
 
Kvotestipendiater 
Arbeid for sikring av arbeidsavtaler med definert driftsbudsjett, doktorgradskurs på engelsk , mulighet 
for norskkurs i forkant. Vi trenger å undersøke hva slags avtaler som allerede er. FODOS tar 
koordineringsansvar. 
 
Arbeidsmiljøundersøkelse  
En slik undersøkelse kan være et viktig verktøy for oss. DION starter arbeidet med å lage en 



undersøkele inspirert av BI –undersøkelsen. De vil prøve å lage en modell som kan fungere for alle. 
Innspill til spørsmål fra alle, slik at DION får muligheten til å få med ting de ikke allerede har tenkt på. 
Kontaktperson: Eirik Mo. 
 
Fullfinansierte stipendiater 
Som en del av ”jakten på driftsmidlene” må Ingunns utkast til brev sendes ut! Det er en formulering om 
hvordan universitetene bruker de pengene de får per stipendiat. Se tidligere sendt ut som vedlegg til 
nyhetsbrev.  

Hjertesaker for SiN 
Hva vil vi jobbe for og hvordan? Utvikle programforslag til årsmøtet. Ansvarlige: SiN-styret. 
 
Følge opp utdanningssteder som har doktorgradsutdanning – er det registrert stipendiatorganisasjoner 
der? Ansvarlige: DION, DIOV, SIFUB.  
 
  

Årsmøte 2004 
FODOS er teknisk arrangør. Dato 31.jan.–1. feb. 2004. 
Med forbehold om at det passer ☺ 


